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نقش برخورد با موسسات مالی غیرمجاز 
در تحول بازار مسکن 

عضو کمیس��یون عم��ران مجلس، با 
بی��ان اینکه کاهش نرخ س��ود بانکی 
تنها عامل رشد ۵۰ درصدی معاملات 
مس��کن نیس��ت، گفت: سرازیر شدن 
س��رمایه ها ب��ه بخش مس��کن عامل 

تحول در این حوزه است.
به گزارش روزنامه تجارت، محمدرضا 

ملکشاهی در گفت وگو با خبرگزاری خانه ملت، با اشاره به آمار منتشره 
از س��وی بانک مرکزی در خصوص رش��د معاملات مس��کن و رشد 1۵ 
درصدی قیمت ها در آذرماه سال جاری به نسبت سال گذشته، گفت: 
عوامل مختلفی در این موضوع دخیل است و نمی توان تنها عامل در 
این تغییرات را کاهش نرخ سود بانکی دانست. در سال های گذشته به 
دلیل رکود ریشه ای و طولانی در بازار مسکن رشد ۵۰ درصدی معاملات 
در سال جاری رقم کوچکی است. این میزان معاملات شاید به نسبت 

سال گذشته زیاد بوده ولی در عمل باز هم عدد کوچکی است.
نماینده مردم خرم آباد و چگینی در مجلس ، با تاکید بر اینکه همزمان 
با کاهش نرخ سود بانکی و همچنین اتفاقاتی که برای موسسات مالی 
و اعتباری غیرمجاز رخ داد مردم س��رمایه های خود را از ش��بکه بانکی 
خارج کرده و در حوزه خرید ساختمان هزینه کردند، تصریح کرد: با این 
اقدام مردم با ارزش افزوده فروش س��اختمان س��ود پول خود را تامین 
کردند که این موضوع به رشد معاملات دامن زد البته عوامل دیگری نیز 
دخیل بوده است. متوقف شدن حوزه تولید در بخش صنعت و کشاورزی 
به رش��د گرایش مردم در حوزه س��رمایه گذاری در مس��کن منجر شده 
است و سرازیر شدن سرمایه ها در بخش مسکن به رشد معاملات در 
این حوزه کمک کرده اس��ت. اگر در مجموع دولتمردان به این نتیجه 
رسیده اند که رشد بازار مسکن حاصل کاهش نرخ سود بانک ها است 
باید ش��رایطی را فراهم ش��ود که این رویه ادامه داش��ته و افراد بیشتری 
نیز از تسهیلات ارزان استفاده کنند. باید انبوه سازان و همچنین افراد 
فعال در حوزه ساخت و ساز مسکن تقویت شوند. تقویت ساخت و ساز 
در بافت های فرسوده و تشویق حضور سرمایه گذار در این بخش می 

تواند به رشد معاملات مسکن دامن بزند.
عضو کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی، با تاکید بر اینکه موانع 
س��اخت و س��از در بافت های فرس��وده باید از میان برداشته شود، افزود: 
دولت مکلف به پرداخت یارانه برای نوسازی بافت های فرسوده و ارایه 
تسهیلات 4 درصدی برای این واحدها است که در صورت تحقق این 

موضوعات تحولی در بخش مسکن رخ خواهد داد.

مسکن ارزان می شود
یک کارش��ناس مس��کن با پیش بینی این که نوس��ان بازار سکه و دلار 
در آین��ده نزدی��ک باعث خروج س��رمایه از ای��ن بخش ها و حرکت آن 
به سمت سایر بازارهای اقتصادی از جمله مسکن می شود، گفت: این 
اتفاق باعث کاهش سوداگری در صنعت ساختمان و در نتیجه کاهش 

قیمت مسکن می شود.
به گزارش روزنامه تجارت به نقل از تسنیم، عباس شوکتی اظهار کرد: 
افزایش قیمت مسکن که از طرف برخی افراد مطرح می شود، واقعیت 

ندارد چرا که اتفاق تازه ای در بازار نیفتاده است.
وی با بیان اینکه قدرت خرید در تمامی بازارها حرف اول و آخر را می زند 
و با ایجاد جو روانی نمی توان قیمت مسکن را افزایش داد، تصریح کرد: 
ح��دود 2میلی��ون و ۵۰۰ ه��زار خانه خالی در کش��ور داریم. مالکان این 
واحدها به دلیل اینکه در گذشته با ساخت و فروش ساختمان سودهای 
چند صد درصدی عایدش��ان می ش��د، به سود 3۰درصدی قانع نیستند.

ای��ن اف��راد همچنان منتظر قیمت های عجیب و غریب مانده اند، غافل 
از این که اولًا باید بر این مسئله تاکید شود که گرانی قیمت مسکن در 
کار نیس��ت. دوم اینکه واحدهای این اش��خاص به مرور زمان از لیست 
نوس��ازها خارج می ش��ود،  نکته س��وم اینکه با اجرایی ش��دن مالیات بر 

خانه های خالی که در دست اجراست به شدت متضرر می شوند.
این کارش��ناس مس��کن با ابراز اینکه عرضه خانه های خالی به بازار 
می توان��د کاه��ش قیمت ها را به همراه داش��ته باش��د، گفت: بانک ها 
اصلی ترین نقش را در بازار مس��کن عهده دار هس��تند، از یک طرف 
تقویت بخش مس��کن جز از طریق تس��هیلات امکان پذیر نیس��ت و 
از طرف دیگر بانک ها با ورود مس��تقیم به س��اخت مس��کن تبدیل به 
بزرگ ترین مالک واحدهای خالی اعم از مسکونی و تجاری شده اند. در 
آینده قطعا هزینه های ساخت وساز و صدور پروانه از سوی شهرداری ها 
به طور طبیعی افزایش خواهد یافت. پیش بینی می ش��ود در س��ه ماهه 
پایانی امس��ال ش��اهد افزایش صدور پروانه های ساختمانی باشیم چرا 
که س��ازندگان از افزایش معمول تعرفه های ش��هرداری با شروع سال 

جدید آگاه هستند. 

راهکار افزایش ۵ هزار میلیاردی
 سرمایه بانک مسکن در بودجه ۹۷

عضو هیات رئیس��ه کمیسیون عمران 
مجلس، با بیان اینکه تسهیلات دهی 
در حوزه مسکن با شرط سپرده گذاری 
س��ه س��اله توجیه اقتصادی ندارد، از 
تلاش برای افزایش ۵ هزار میلیاردی 
س��رمایه بانک مس��کن در بودجه ۹۷ 

خبر داد.
به گزارش روزنامه تجارت، شادمهر کاظم زاده در گفت وگو با خبرگزاری 
خانه ملت، با اش��اره به پیش��نهاد مطرح ش��ده از س��وی بانک مس��کن 
در خصوص تس��هیلات دهی جدید این بانک با ش��رط س��پرده گذاری 
س��ه س��اله، گفت: در صورتی این پیشنهاد از توجیه اقتصادی برخوردار 

است که تورم در بخش مسکن بالا نباشد.
عضو هیات رئیسه کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی، با بیان 
اینکه سپرده گذاری نزد بانک مسکن و اخذ تسهیلات بعد 3 سال با تغییر 
ضوابط و متغیرها همراه خواهد بود، افزود: بعد از سه سال معلوم نیست 
که قیمت به چه ش��کل باش��د از این رو در این نوع پیش��نهاد تسهیلات 
دهی تردیدهای بسیاری وجود دارد. برای هر نوع تسهیلات دهی در 
حوزه مس��کن باید گروه های هدف مش��خص ش��ود، با مشخص شدن 
گروه های هدف که عمدتا زوج های جوان که از تس��هیلات اس��تفاده 
نکرده و فاقد مس��کن هس��تند پرداخت وام بدون س��پرده گذاری باید 
صورت بپذیرد. در حال حاضر دولت به دنبال جمع آوری نقدینگی برای 
پرداخت تس��هیلات اس��ت، شاید این روش برای برخی افراد متقاضی 
تس��هیلات خوب باش��د اما این ش��یوه برای افراد دارای شرایط خاص و 

زوج های جوان مناسب نیست.
عضو هیات رئیس��ه کمیس��یون عمران مجلس با اشاره به افزایش 1۰ 
هزار میلیارد تومانی س��رمایه بانک مس��کن تحت تبصره 3۵ بودجه 
۹۵ بودج��ه کل کش��ور، گفت: بانک مس��کن تاکن��ون ۵ هزار میلیارد 
تومان از این میزان اعتبار را جذب کرده اس��ت که برای مابقی اعتبار 
در بودجه ۹۷ پیشنهاد مجدد داده شد. بانک مسکن اصرار دارد که ۵ 
هزار میلیارد تومان در افزایش سرمایه آن ها لحاظ شود. رقم مذکور 
برای افزایش س��رمایه بانک مس��کن از محل بخش��ودگی جریمه و 
دیرکرد وام های زیر 1۰۰ میلیون تومان لحاظ ش��ده اس��ت. تاکنون 
پیش��نهادی درخصوص س��پرده گذاری 2۰ میلیونی زوجین نزد بانک 
مسکن و اخذ وام 8۰ میلیون تومانی بعد سه سال به کمیسیون تلفیق 
نرس��یده اس��ت. اگر خواهان کمک به بهبود فضای کس��ب و کار در 
کشور و همچنین حمایت از زوج های جوان در بحث مسکن هستیم 
باید بدون س��پرده گذاری تس��هیلات اعطا شود تا به این ترتیب رونقی 

در بازار صورت بگیرد.

پيشخوان

راه ومسکن

گروه راه و مس�کن: تا امروز بانک مس��کن به عنوان بانک عامل این 
حوزه تامین وام های خرید و احداث یا بازسازی واحدهای مسکونی را 
برعهده داشته است، به طوری که دو سال پیش بود که شورای پول و 
اعتبار مجوز پرداخت تسهیلات مسکن را به سایر بانک های تجاری 
داد، ام��ا ای��ن بانک ها به دلیل نبود منابع کافی نتوانس��تند به پرداخت 
وام هایی که تا سقف ۶۰ میلیون تومان تعیین شده بود، ورود کنند. اما 
به تازگی بانک ملی خبر از پرداخت تسهیلات مسکن از طریق انتشار 
اوراق گواهی حق تقدم داده است. اوراق گواهی حق تقدم یکی از انواع 
تسهیلاتی است که بانک مسکن تاکنون براساس آن اقدام به ارائه  وام 
خرید کرده است. در این نوع پرداخت مشتری می تواند با خرید اوراق 
از طریق فرابورس نسبت به دریافت تسهیلات از سوی بانک مسکن 
اقدام کند.  نحوه عملکرد دو بانک ملی و مسکن در پرداخت تسهیلات 
مسکن از طریق اوراق گواهی حق تقدم تا حدودی با یکدیگر متفاوت 
اس��ت، هرچند که در هر دو مورد میزان س��ود و دوره بازپرداخت وام 
تفاوتی نداشته و حتی مبلغ هر برگ اوراق به ازای تسهیلات یکسان 
است، اما به طور حتم در طرحی که از سوی بانک ملی اجرایی خواهد 
شد انحصار وام مسکن شکسته شده و شاهد شکستن قیمت فعلی هر 

برگ اوراق خواهیم شد.
شرایط مشترک دو بانک ���

در هر دو بانک مس��کن و ملی ش��رایط پرداخت تس��هیلات مسکن از 
طریق اوراق گواهی حق تقدم بدین گونه اس��ت که برای تهران و به 
صورت انفرادی تا ۶۰ میلیون تومان، مراکز استان و شهرهای بالای 
2۰۰ هزارنفر جمعیت ۵۰ میلیون و س��ایر مناطق ش��هری 4۰ میلیون 
تومان پرداختی انجام می شود. همچنین برای زوجین در تهران 1۰۰ 
میلیون تومان، مراکز اس��تان ها و ش��هرهای بالای 2۰۰ هزار نفر 8۰ 
میلیون تومان و برای سایر مناطق شهری تا ۶۰ میلیون تومان پرداخت 
وجود دارد. وام جعاله )تعمیر مسکن( نیز در هر دو بانک ملی و مسکن 
به همراه تسهیلات پرداخت می شود، اما با این تفاوت که در بانک ملی 
برای هر نفر 1۰ میلیون تومان و در بانک مسکن 2۰ میلیون تومان است. 
همچنین نرخ سود بازپرداخت وام مسکن از طریق اوراق گواهی حق 
تقدم در هر دو بانک 1۷.۵ درصد و با دوره باز پرداخت 12 ساله است 

که به دو روش پرداخت ساده و پلکانی انجام می شود.
��� اختلاف وام اوراق دار دو بانک

برای وام مس��کن هر یک از این دو بانک که از طریق انتش��ار اوراق 
اقدام می کنند، باید به ازای هر ۵۰۰ هزار تومان یک برگ اوراق وجود 
داش��ته باش��د، اما نحوه تامین آن متفاوت اس��ت. به طوری که شرایط 
پرداخت تسهیلات در بانک مسکن از طریق دریافت اوراق بدین گونه 
است که متقاضی می تواند در ازای وامی که دریافت می کند مثلا برای 
تسهیلات ۶۰ میلیون تومانی انفرادی برای هر ۵۰۰ هزار تومان یک 
ب��رگ اوراق تهی��ه کن��د، به عبارتی برای این وام 12۰ برگ اوراق لازم 
است که باید با مراجعه به شعب بانک مسکن یا کارگزاری های بانکی 
از طریق فرابورس اقدام به خرید این 12۰ برگ کند که البته قیمت هر 
برگ براساس آنچه که در روز تعیین می شود خواهد بود، یعنی این گونه 
نیست که همیشه قیمت هر برگ اوراق ثابت بوده و مبلغ مشخصی 

را در بر بگیرد. به عنوان مثال قیمت هر برگ اوراق هم اکنون حدود 
۷۷ هزار تومان است و در دوره های زمانی بوده که به بیش از ۹۰ هزار 
تومان هم رس��یده اس��ت. براین اس��اس مشتری برای دریافت وام ۶۰ 
میلیون تومانی باید 12۰ برگ اوراق ۷۷ هزار تومانی خریداری کند که 
هزینه ای حدود ۹ میلیون و 2۵۰ هزار تومان برای آن به همراه دارد و یا 
برای وام 1۰۰ میلیونی زوجین 2۰۰ برگ اوراق نیاز است که هزینه آن 
بیش از 1۵ میلیون تومان خواهد بود و البته هیچ گاه قابل بازگشت هم 
نیست. در نهایت متقاضی بعد از خرید اوراق و مراجعه به شعبه بانک 
که قبلا پرونده تسهیلاتی خود را تشکیل داده می تواند در مدت زمان 

کوتاهی و اغلب کمتر از یک ماه کل وام خود را دریافت کند.
نحوه دریافت تسهیلات جدید مسکن ���

اما در خصوص وامی که به تازگی بانک ملی در دستور کار قرار داده از 
مشتری سپرده گیری می شود و نیاز به خرید مستقیم اوراق از فرابورس 
نیست. براین اساس مشتری سپرده ای را در بانک ملی قرار می دهد و 
در هر ماه به ازای میانگینی که برای آن تعیین شده یک برگ اوراق به 
او تعلق خواهد گرفت. این برگ اوراق به معنی مبلغ ۵۰۰ هزار تومانی 
تسهیلات است که مشتری می تواند آن را در طول زمان انباشت کرده 
و ب��ه ازای وام��ی ک��ه می خواهد دریافت کند، اوراق را تامین و آنگاه از 
شعبه بانک تسهیلات بگیرد و یا این که اوراق دریافتی خود را به بازار 
فرابورس برده و با قیمت روز به فروش برساند که در این حالت به اندازه 
همان قیمت سود خواهد کرد و از سویی دیگر بانک نیز متناسب با مدت 
زمانی که سپرده در شعبه وجود داشته، سود پرداخت می کند.  در بانک 
ملی دو طرح برای تخصیص تسهیلات مسکن از طریق اوراق گواهی 
حق تقدم اجرایی می شود که بدین شرح است: در طرح شماره )1( به 
سپرده گذاری 18 میلیون و 2۰۰ هزار تومانی مربوط می شود به طوری 

که متقاضی وام مسکن سپرده ای با این مبلغ در بانک باز می کند در 
پایان ماه اول یک برگ اوراق حق تقدم به او تعلق می گیرد که به معنای 
تسهیلات ۵۰۰ هزار تومانی است. در کنار این اوراق سود 1۰ درصد نیز 
برای سپرده وی پرداخت خواهد شد. اگر مشتری بخواهد تسهیلات 
۶۰ میلیون انفرادی دریافت کند، باید 12۰ برگ اوراق داشته باشد که 
این 12۰ برگ را با سپرده 18 میلیون و 2۰۰ هزار تومانی باید در طول 
12۰ ماه دریافت کند، در غیر این صورت می تواند مبالغ بالاتری را در 
بانک سپری کند و مدت زمان دریافت تعداد اوراق مورد نیاز را کاهش 
دهد، ولی در نهایت تعداد اوراقی که دریافت می کند مثلا اگر 12۰ برگ 
است را می تواند یکجا به بازار فرابورس برده و به فروش برساند که اگر 
هر برق اوراق 8۰ هزار تومان باشد صاحب آن نزدیک به 1۰ میلیون 
تومان دریافتی دارد. در کنار این رقم سود سپرده 1۰ درصدی را از بانک 
ملی دریافت می کند. در طرح شماره )2( این بانک باید حداقل سپرده 
22 میلیون و 3۰۰ هزار تومان باشد که در مرحله ی اول تا سه ماه به 
صاحب سپرده اوراقی تعلق نخواهد گرفت، اما بعد از سه ماه اولین برگ 
ارائه می شود و در ادامه هر ماه این عمل تکرار خواهد شد با این تفاوت 
که در سپرده 22 میلیون و 3۰۰ هزار تومانی سودی که بانک پرداخت 

می کند از 1۰ درصد قبلی به 12 درصد افزایش دارد.
در مجموع اختلاف اصلی پرداخت تسهیلات مسکن از طریق انتشار 
اوراق بین دو بانک مسکن و ملی به دوره زمانی آن بر می گردد که در 
بانک مس��کن کوتاه تر خواهد بود چون س��پرده گذاری انجام نش��ده و 
متقاضی به طور یکجا مبلغ خرید اوراق را پرداخت می کند، اما در بانک 
ملی س��پرده گذار بابت دریافت اوراق، مس��تقیم پولی نمی پردازد بلکه 
سپرده وی در بانک می ماند و متناسب با آن یک برگ اوراق می گیرد و 
می تواند بفروشد و از سود سپرده هم بهره مند شود و یا تا رسیدن به میزان 

کافی برای دریافت وام صبر کند که زمان بر است. در این زمینه صدیف 
بدری سخنگوی کمیسیون عمران مجلس، می گوید: برای ورود بانک 
ملی به عرصه تسهیلات دهی در حوزه مسکن نیاز به مصوبه قانونی 
وجود ندارد، این بانک از منابعی که در اختیار دارد پرداخت تسهیلات 
را در دستور کار قرار می دهد و نیاز به مجوز مجلس برای این موضوع 
ندارد. کمیس��یون عمران مجلس با ورود بانک های مختلف به حوزه 
تس��هیلات دهی در حوزه مس��کن در شرایط فعلی بازار موافق است و 
در صورت لزوم ریل گذاری برای حضور بانک های مختلف در حوزه 

تسهیلات دهی در بخش مسکن صورت خواهد گرفت.
همچنین درخصوص پیش��نهاد ارایه وام مس��کن از سوی بانک ملی، 
مجید کیان پور عضو کمیس��یون عمران مجلس ش��ورای اسلامی در 
گف��ت و گ��و ب��ا » تجارت« می گوید: بدون ش��ک ورود بانک ملی به 
عرصه تسهیلات دهی در حوزه مسکن از راهکار های رونق ساخت و 
ساز و همچنین شکستن انحصار در خرید و فروش اوراق خواهد بود. 
به عبارت ساده تر با ورود بانک ملی به حوزه تسهیلات دهی در بخش 
مسکن باعث رونق این بخش خواهد شد زیرا انحصاری که تا امروز 
درخصوص  پرداخت وام مسکن تنها از سوی بانک مسکن بوده است 

کمرنگ تر می شود.
نماینده مردم درود و ازنا در مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه بانک 
ملی می تواند در حوزه مسکن تاثیر مثبت و بسزایی داشته باشد، تصریح 
می کند: ارایه این نوع وام از س��وی بانک های دیگر می تواند رونق و 
تحولی در حوزه ساخت و ساز و تولید مسکن ایجاد کند به طوری که 
تخصیص وام مس��کن از س��وی بانک ملی باعث خانه دار شدن اقشار 
کم درآمد جامعه خواهد شد.  این نماینده مردم در مجلس دهم اظهار 
می کند: بدون شک شکسته شدن انحصار در ارایه تسهیلات مسکن 
می تواند سرعت ارایه خدمات به مردم را بیشتر کند، اینکه تنها یک بانک 
در حوزه تسهیلات مسکن اقدام کند مصوبه قانونی نبوده و سایر بانک ها 
نیز می توانند در این موضوع مشارکت داشته باشند. همچنین از دیگر 
ثمرات تسهیلات دهی مسکن از سوی سایر بانک ها علاوه بر بانک 
مسکن کاهش نرخ اوراق وام است، با این نوع تسهیلات دهی از سوی 
بانک های مختلف انحصار ایجاد ش��ده در دس��ت سپرده گذاران بانک 
مسکن نیز شکسته شده و قیمت اوراق در بازار کاهش پیدا می کند. البته 
ناگفته نماند زمانی تخصیص وام مسکن از سوی بانک های دیگر بر بازار 
مسکن تاثیر مثبت خواهد گذاشت که بسته های حمایتی درخصوص 
رونق بازار مسکن از جمله تداوم کاهش نرخ سود سپرده های بانکی 
تعریف شود.   عضو کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی با اشاره 
به آمار منتشره از سوی بانک مرکزی در خصوص رشد ۵۰ درصدی 
معاملات مسکن و افزایش 1۵ درصدی قیمت ها، می گوید: رونق بخش 
مسکن همراه با افزایش قیمت نیست، بلکه رونق بازار مسکن به معنای 
افزایش عرضه و تقاضای موثر و افزایش حجم خرید و فروش است. 
به عبارتی در بحث عرضه و تقاضا برای بخش مس��کن باید تعادلی 
وجود داش��ته باش��د، پیش بینی می کنم وضعیت بازار مسکن در سال 
۹۷ بهترخواهد شد، اما همراه با افزایش شدیدقیمت نخواهد بود بلکه 

افزایش قیمت مسکن باید متناسب با نرخ تورم باشد.

حمایت عضو کمیسیون عمران مجلس در گفت و گو با »تجارت« از ورود بانک ملی به  پرداخت تسهیلات مسکن؛

انحصار بازار اوراق وام مسکن شکست

پرداخت 18 میلیون تومان کمک به زلزله زدگان تصویب واگذاری ۵۰ هزار واحد بدون متقاضی مسکن  ارتقای سطح خدمات در پردیس و پرند 
حبیب الله طاهرخانی مدیرعامل شرکت 
عمران شهرهای جدید با اشاره به جذب 
18۰۰ میلیارد تومان س��رمایه گذاری و 
جذب حدود ۶۰۰ میلیارد تومان سرمایه از 
طریق مراکز محلات، گفت: با مشارکت 

بخش خصوصی و شهرداری ها سطح خدمات در شهرهای جدید 
از جمله پردیس، پرند و هشتگرد ارتقا می یابد. مهم ترین موضوعی 
که در ش��هرهای جدید دنبال می کنیم، مرکز محلات اس��ت که 
در تمام ش��هرها آن ها را به فراخوان گذاش��ته ایم و طبق وعده 
آغ��از اح��داث 3۰ مرکز محله را در دهه فجر خواهیم داش��ت. در 
این مراکز همه خدمات اعم از انتفاعی و غیرانتفاعی را همزمان 
با مش��ارکت س��رمایه گذاران می سازیم که می تواند بخش عمده 

کمبود خدمات ما را در این شهرها جبران کند.

س��خنگوی کمیس��یون تلفیق بودجه 
۹۷ مجل��س از تصوی��ب واگذاری ۵۰ 
هزار واحد بدون متقاضی مسکن مهر 
ب��ه کمیته امداد و بهزیس��تی خبر داد. 
علی اصغ��ر یوس��ف نژاد در گفت وگو با 

خبرگزاری خانه ملت، در خصوص نشس��ت کمیس��یون تلفیق 
لایحه بودجه ۹۷، اظهار داشت: مقرر شد واحدهای مسکن مهر 
به تعداد ۵۰هزار باب که فاقد متقاضی هستند ازطریق وزارت 
راه وشهرسازی به کمیته امداد امام خمینی)ره( و بهزیستی واگذار 
شود تا با تکمیل آن ها در اختیار افراد تحت پوشش قرار گیرد. 
این ارتباط با هماهنگی بانک مرکزی، وزارت راه وشهرسازی، 
کمیته امداد امام خمینی)ره( و بهزیس��تی زمینه اقدامات لازم 

برای اجرایی کردن آن فراهم می شود.

 علیرض��ا تاب��ش رئیس بنیاد مس��کن در 
خصوص روند تش��کیل پرونده و احداث 
دائمی مسکن برای زلزله زدگان کرمانشاه 
گف��ت: تاکن��ون ۵1 هزار واحد تش��کیل 
پرونده ش��دند که 2۰ هزار واحد آن را به 

بان��ک معرف��ی کرده ایم، همچنین 18 میلی��ارد تومان کمک های 
بلاعوض به ۹3۰۰ واحد پرداخت شده است. 8 هزار و ۷۰۰ واحد آوار 
برداری کردیم، ۵ هزار تن میلگرد خریداری شده است و در محل 
کنترل کیفی مصالح را انجام می دهیم. تاکنون 1۷۰۰ پی کنی و ۶ 
هزار واحد تعمیراتی را آغاز کردیم و 1۷۰۰ واحد تعمیراتی نیز به پایان 
رسیده است. سیستم نظارت چند لایه در ساخت و ساز را در دستور 
کار قرار دادیم تا خانه های با کیفیت ساخته شوند برای تهیه نقشه 

و کنترل ساختمان با نظام مهندسی عقد قرارداد بسته ایم.

رئیس کمیس��یون عمران مجلس، با اشاره به وضعیت 
بحران��ی برخ��ی ایرلاین ها در کش��ور، گفت: افزایش 
پروازه��ا ب��ا خرید هواپیماه��ای جدید تنها راه خروج از 

وضعیت فعلی برای ایرلاین ها است.
ب��ه گ��زارش روزنامه تجارت، محمدرض��ا رضایی در 
گف��ت وگ��و با خبرنگار خبرگ��زاری خانه ملت، با انتقاد 
از اوج گی��ری مش��کلات مال��ی در ایرلاین ها، گفت: 
متاس��فانه کمبود هواپیما علی رغم وجود نیروی فنی، 
ماهر، متخصص، زیرس��اخت ها، امکانات و تجهیزات 
کاف��ی به بروز مش��کلات عدی��ده در ایرلاین ها منجر 

شده است.
رئیس کمیس��یون عمران مجلس ش��ورای اسلامی، با 
تاکی��د ب��ر اینکه کمب��ود هواپیما و همچنین بالا بودن 
عم��ر ناوگان هوایی کش��ور به کاه��ش پروازها منجر 
شده است، افزود: تا زمانی که ایرلاین ها نتوانند سهم 
بیشتری از جابه جایی مسافر داشته باشند به طور حتم 
برای رفع مشکلات مالی خود همیشه درگیر استقراض 

هستند.
هواپیمایی هما در وضعیت بحرانی است ���

نماینده مردم جهرم در مجلس ش��ورای اس��لامی، با 
اشاره به وضعیت فعلی هواپیمایی هما که در روزهای 
اخیر مجبور به استقراض از سازمان بنادر برای پرداخت 
حقوق بازنشس��تگان خود ش��ده بود، تصریح کرد: اگر 
ای��ن هواپیمایی و ایرلاین هایی مش��ابه آن پروازهای 
بیش��تری در طول روز با داش��تن هواپیماهای مناسب 
داش��ته باش��ند به طور حتم دخل و خرجش��ان با هم 

همخوانی داشته و نیازی به استقراض ندارند.
وی با بیان اینکه درحال حاضر عمر ناوگان هوایی کشور 
بیش از 23 س��ال اس��ت، گفت: فرسودگی هواپیماها و 

زمین گیر شدن بسیاری از آن ها به تاخیرهای پروازی و 
گاها از دست دادن پروازهایی از سوی برخی ایرلاین ها 
منجر شده که این خود حجم جابه جایی بار و مسافر از 

ناوگان هوایی کشور را به شدت کاهش داده است.
خروج ایرلاین ها از وضعیت قرمز مالی با نوسازی  ���

ناوگان هوایی
رئیس کمیس��یون عمران مجلس ش��ورای اس��لامی 
راه��کار خ��روج ایرلاین ها از مش��کلات مالی فعلی را 
در افزایش پروازها به واس��طه نوس��ازی ناوگان هوایی 
کش��ور خواند و افزود: باید با الگوگیری از کش��ورهای 
موفق هواپیماهای فرس��وده را از رده خارج کرده و به 
خرید هواپیماهای جدید اقدام کنیم زیرا بازدهی آن را 

خیلی زودتر از موعد خواهیم دید.
 ایرلاین ها باید به سمت کسب درآمد هدایت شوند اما 
پیش ش��رط این موضوع حمایت دولت از آن ها برای 

خرید هواپیماهای جدید است. 
به طور حتم بدون کمک و حمایت های دولتی خروج از 
شرایط فعلی برای ایرلاین ها ممکن نیست و با ادامه 
این وضعیت نیز باید هر روز ش��اهد ورشکس��تگی یک 

ایرلاین جدید باشیم.

افزایش پروازها تنها راه خروج ایرلاین ها از وضعیت قرمز مالی 
عضو کمیس��یون عمران مجلس، بابیان اینکه دلیل رش��د 
معاملات و همچنین افزایش قیمت خانه های نقلی اعطای 
وام 1۶۰میلیون تومانی خرید مسکن بوده است، گفت: انبوهی 
از خانه های خالی به ویژه در منطقه 22 تهران روی دس��ت 

سازندگان باقی مانده است.
به گزارش روزنامه تجارت، س��یدکمال الدین ش��هریاری در 
گفت وگو با خبرگزاری خانه ملت، با اشاره به آمار منتشره از 
سوی بانک مرکزی درخصوص رشد ۵۰ درصدی معاملات 
مس��کن و افزایش 1۵ درصدی قیمت ها، گفت: درباره این 
آمار نمی توان اظهارنظر زیادی کرد به دلیل اینکه این آمار 
حتما براس��اس یک س��ری برداشت های میدانی انجام شده 
اما آنچه از فضای بازار مس��کن درک می ش��ود این است که 

مقداری رشد رخ داده است.
عضو کمیس��یون عمران مجلس ش��ورای اسلامی، با بیان 
اینکه دلیل رشد معاملات و همچنین افزایش قیمت مسکن 
به دلیل اعطای وام 8۰ میلیون تومانی بانک مس��کن برای 
خری��د واحدهای مس��کونی به هر ی��ک از زوجین و تقویت 
ق��درت خری��د افراد به این طریق بوده اس��ت، افزود: هرچه 
قیمت خانه کمتر و اندازه آن کوچک تر باشد این وام سهم 
بیشتری در خرید آن دارد. نماینده مردم دشتی و تنگشتان 
در مجلس شورای اسلامی، با تاکیدبراینکه تسهیلات 1۶۰ 
میلیون تومانی مسکن خانه های بزرگ و گران قیمت تاثیر 
چندانی نداشته است، تصریح کرد: به طور مثال اگر قیمت یک 
واحد مسکونی یک میلیارد تومان باشد 1۶۰ میلیون تومان 
تس��هیلات در حدود 1۶ درصد هزینه خرید آن را پوش��ش 
می دهد در حالی که اگر یک آپارتمان کوچک 3۰۰ میلیون 
تومانی خریداری ش��ود وام 1۶۰ میلیونی بیش از ۵۰ درصد 
قیمت خانه را به خود اختصاص می دهد که این مس��لما اثر 
بخشی بیشتری خواهد داشت. تسهیلات در بازار مسکن با 

متراژ کوچک تاثیر بیشتری داشته و می تواند رونق بیشتری 
در بازار خانه های نقلی ایجاد کند. این نماینده مردم در مجلس 
دهم، با بیان اینکه سیاست دولت تامین منابع مالی در راستای 
خرید خانه های کوچک برای اقشار کم درآمد است، افزود: 
سیاست تسهیلات دهی به سبک و سیاق فعلی بهترین راه 
برای خانه دار کردن خانه اولی ها و زوج های جوان است که 
این موضوع در حال حاضر توانسته به رونق خانه های نقلی 
کمک کند. وی در پاسخ به این سوال که امکان رشد قیمت ها 
در بازار مس��کن به ویژه خانه های نقلی باز هم وجود دارد یا 
خیر؟ گفت: این موضوع بستگی به تحریک تقاضا دارد هر 
چه بانک مسکن منابع بیشتری را آزاد کرده و این نوع وام ها 
بیشتر در اختیار مردم قرار بگیرد تحریک تقاضا شده و بازار 
مسکن رونق بیشتری به ویژه در ابعاد و اندازه های کوچک 
تر تجربه خواهد کرد. این نماینده مردم در مجلس دهم، با 
تاکید بر اینکه در بحث عرضه مس��کن کمبودی در کش��ور 
وجود ندارد، تصریح کرد: درحال حاضر انبوهی از خانه های 
خالی به ویژه در منطقه  22 تهران وجود دارد که روی دست 
سازنده باقی مانده است از این رو در بحث عرضه محدودیتی 
وجود ندارد. آزاد کردن وام ها و تسهیل شرایط می تواند تقاضا 

را تحریک کرده و رونق بازار مسکن را منجر شود.

منطقه ۲۲ تهران صدرنشین خانه های خالی

نگران کمبود منابع در پی استقبال از صندوق مسکن یکم هستيم
مش��اور وزیر راه و شهرس��ازی گفت: در حال حاضر 
در هفته س��ه برابر ماه مش��ابه سال قبل در صندوق 
مسکن یکم افتتاح حساب انجام می شود که سبب 
نگرانی بانک مس��کن بابت تامین منابع تسهیلات 
مس��کن ش��ده اس��ت. به گزارش روزنامه تجارت، 
حسین عبده تبریزی در حاشیه کنفرانس مهندسی 
عمران و مدیریت شهری در جمع خبرنگاران درباره 
افزای��ش ن��رخ ارز، گفت: من قب��لا نگفته بودم که 
ن��رخ ارز در ح��ال حاضر ارزان اس��ت بلکه گرایش 
ب��ازار را اع��لام ک��رده بودم. به نظر من تش��خیص 
بازار این اس��ت که نرخ ارز گرایش به بالاتر رفتن 
دارد. دولت نیز در صورتی که این تشخیص بازار را 
درک کند باید کمک کند تا ارز به وسیله پس انداز 

تبدیل نشود. به معنای دیگر دولت باید کمک کند 
تا حباب نرخ ارز از بین برود و تبدیل به وس��یله ای 

برای پس انداز نشود.
مش��اور وزیر راه و شهرس��ازی با بیان اینکه در حال 
حاضر در بازار س��رمایه، س��هام هایی که وابسته به 
ارز هس��تند، روند رو به رش��د دارند، افزود: س��هام 
هایی مانند پتروش��یمی ها، فلزات، خودرو و دیگر 
س��هام هایی که وابس��ته به ارز هستند، در روزهای 
اخیر با اس��تقبال مش��تریان مواجه شده اند و حتی از 
قیم��ت ارز نی��ز بالاتر رفته اند. عبده تبریزی درباره 
تس��هیلات مسکن نیز گفت: به نظر من تشخیص 
وزارت راه و شهرس��ازی مبن��ی ب��ر افزایش قدرت 
خرید مس��کن از س��وی مردم برنامه درستی است. 

وی با تاکید بر اینکه مسکن ارزان قیمت جای رشد 
قابل ملاحظه ای دارد، ادامه داد: در حال حاضر در 
بانک مسکن در هفته سه برابر ماه مشابه سال قبل 
در صندوق پس انداز مس��کن یکم افتتاح حس��اب 
انجام می شود که سبب شده بانک مسکن نگرانی 
کسری منابع خود شود، چون با شتاب زیادی مردم 
در حال سرمایه گذاری هستند و این سرمایه گذاری 
به امید دریافت وام مس��کن اس��ت. مشاور وزیر راه 
و شهرس��ازی تاکید کرد: س��الانه ۶۵۰ هزار ازدواج 
به ثبت می رس��د که رقم قابل ملاحظه ای اس��ت و 
این افراد وارد بازار مسکن می شوند و از سوی دیگر 
می توانند در صندوق پس انداز مسکن یکم حساب 
افتتاح کنند. نگرانی بانک مسکن بابت کمبود منابع 

با حمایت برطرف خواهد شد. کافی است که بانک 
مرکزی بپذیرد مطالباتی که از بانک مس��کن دارد 

را دیرتر وصول کند.
وی درباره افزایش س��رمایه بانک مس��کن اظهار 
داش��ت: این بانک در بین بانک های موجود س��الم 
ترین بانک است، چون وام های با مبالغ کم پرداخت 
کرده و مشکلی برای وصول آن ها ندارد، بنابراین با 
بانک های دیگر که وام های بزرگ پرداخت کرده و 
اقساط آن ها بازپرداخت نمی شود وضعیت متفاوت 
ت��ری دارد و در موقعی��ت خوبی اس��ت. عبده ادامه 
داد: وزارت راه و شهرس��ازی نیز اعلام کرده اس��ت 
می توان��د از مناب��ع داخلی و املاک خود به افزایش 
س��رمایه بانک مس��کن کمک کند، منوط به اینکه 

بانک مسکن به بانک توسعه ای تبدیل شود.مشاور 
وزیر راه و شهرسازی درباره آینده بازار مسکن گفت: 
به نظر من همچنان وضعیت گذش��ته ادامه دارد و 
خانه های گرانقیمت با سرعت بسیار کمی به فروش 
خواهند رسید و خانه های خالی لوکس به راحتی به 
فروش نخواهند رفت اما مسکن ارزان قیمت بازار 
رشد خوبی خواهد داشت و وزارت راه و شهرسازی 

نیز کمک کرده تا این رشد ادامه یابد.


